



**Dia:** 29 de febrer de 2024

**Hora:** 18:00 – 20:00 hores

**Lloc:** Presencialment a la Plaça Sant Miquel, 4. Edifici Novíssim de l'Ajuntament de Barcelona. Sala del mig, i virtualment a l'enllaç <https://us02web.zoom.us/j/89903973538>

### ASSITENTS

#### Presidència

Javier Rodríguez	Comissionat de Polítiques d'Infància, Adolescència, Joventut i LGTBI
------------------	--

#### Vicepresidències

Montserrat Morera	CAB
Àlex Goñi	PIMEC

#### Institucions més significatives de la ciutat

Juanjo Casado	UGT
Emilia Macias	CCOO

#### Consells Sectorials de Ciutat

Rodrigo Araneda	Consell Municipal de Lesbianes, Gais i Homes i Dones Transsexuals i Intersexuals
-----------------	--

#### Fitxer General d'Entitats

Enric Canet	Casal dels Infants per l'acció social als barris
-------------	--

#### Persones de renom ciutadà

Àngels Guiteras  
Anna Balletbò  
Delfí Cosialls

## Registre Ciutadà

Elisenda Roca

## Representats Grups Polítics Municipals

Georgina Lázaro	Grup Municipal Junts per Barcelona (delegada per Victòria Alsina)
Eva Barlabé	Grup Municipal ERC (delegada per Jordi Coronas)
Alicia Puig	Grup Municipal Barcelona en Comú

## Convidats

Jordi Romero	FATEC
--------------	-------

## Secretaria tècnica del Consell

Andreu Parera	Secretaria del Consell de Ciutat
Guillem Palà	Suport tècnic Fundació Pere Tarrés
Carlos Faneca	Suport tècnic Fundació Pere Tarrés

## DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

Es dona inici a la sessió.

Es tracta el primer punt de l'ordre del dia, la lectura i aprovació de l'acta anterior.

La **Montserrat Morera** apunta que l'Enric Canet es va apuntar al Consell de Sostenibilitat i no surt a l'acta.

- S'aprova l'acta de la sessió anterior amb l'esmena de la Montse Morera.

Es procedeix amb el segon punt de l'ordre del dia, la situació actual dels Grups de Treball.

Pel que fa al grup de treball de comunicació i visibilitat, en **Delfí Cosials** presenta la situació actual. Apunta que és un dels grups que s'hauria de mantenir de manera constant al llarg del

temps perquè encara hi ha un cert desconeixement de la funció del Consell de Ciutat entre la ciutadania. Explica els dos objectius principals: d'una banda, donar a conèixer el Consell de Ciutat i la seva activitat i, de l'altra, fer difusió de la celebració dels 20 anys. També explica el públic objectiu, així com els missatges i el concepte creatiu. Apunta que s'ha de tenir cura amb els canvis que es facin sobre el lema i el logo per no perdre l'essència. També mostra el calendari i apunta que s'hauria de tractar l'aniversari del Consell de Ciutat amb un acte potent que doni a conèixer el Consell i mostri el reconeixement de les persones i entitats que en formen part.

S'obre la ronda de plecs i preguntes.

La **Montserrat Morera** anima a que es continuï treballant perquè es converteixi en un Grup de Treball estable, que es vagi renovant i serveixi també per incloure més aspectes en el tema de comunicació.

En **Delfí Cosials** respon que aquesta és la idea. És un grup sense data de caducitat que ha d'estar present per captar el que cal fer.

En **Rodrigo Araneda** apunta que aquest grup de treball té una visió més estructural i que no hauria de tenir suport més enllà dels membres del grup de treball.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** respon que, a banda de les sessions de Grup de Treball, també s'estan realitzant reunions amb el departament de comunicació de drets socials. Aprofitant el vintè aniversari, s'està treballant en la línia d'una nova web i un nou logotip que en darrer terme haurà de ser validat pels membres del grup de treball i de la permanent. A més, s'està valorant la possibilitat de dur a terme una jornada de celebració del vintè aniversari on es convidi altres consells de ciutat per tenir diferents visions. Per tant, no són només les reunions, sinó que darrera hi ha els recursos de l'Ajuntament que es podrien desplegar en funció de les necessitats que sorgeixin del Grup de Treball.

L'**Emilia Macias** comenta que ha estat en algunes sessions del grup de treball i apunta que es necessita potenciar la visibilitat del Consell de Ciutat perquè es fa molta feina que costa de comunicar. Opina que va bé tenir aquest pla de treball i serà molt convenient convertir el grup en quelcom estructural per comunicar i donar visibilitat al que es fa. També diu que serà pertinent comptar amb aquests recursos tècnics com la web o les jornades comentades, ja

que per molt que es projectin idees i un pla de treball, sense recursos tècnics no s'arriba enlloc.

En **Javier Rodríguez** respon que, en la mesura que s'identifiquin les necessitats, des de l'Ajuntament es pot donar suport.

En **Delfí Cosials** explica que per altres motius forma part del Consell de Gent Gran d'Horta-Guinardó i comenta que, quan es va presentar com a membre del Consell de Ciutat, la gent es va sorprendre i mostraven desconeixement. Comenta que seria raonable que la Permanent fos itinerant pels districtes i que es desplaçés i convidés a persones de l'àmbit de la participació o associacions de cadascun dels districtes. És una iniciativa que es podria plantejar, tot i les dificultats logístiques.

En **Rodrigo Araneda** explica, des de l'experiència en el Consell de Migracions i LGTBI, que la comunicació al carrer requereix de molts recursos. Creu que si el que es vol abordar és la visibilitat del Consell de Ciutat i donar-li un paper concret, parlar de banderoles és una iniciativa dedicada a la població de manera molt general. Apunta que potser caldria treballar també la comunicació interna. Diu que, tot i que està molt bé el pla perquè vol renovar coses, falta alguna cosa que defineixi el Consell de Ciutat per comunicar-lo més fàcil.

La **Montserrat Morera**, en relació a la intervenció anterior del Delfí, diu que fa uns anys es van passejar per consells de Sarrià-Sant Gervasi per informar sobre el Consell de Ciutat, però no sap quanta gent d'aquell moment encara son presents als consells. Potser s'hauria de fer de manera més periòdica. També apunta que una altra solució seria que, de tant en tant, a l'ordre del dia de les reunions dels consells de districte, s'inclogui un apartat on els representants dels districtes presentin el Consell de Ciutat.

En **Delfí Cosials** es mostra d'acord amb la proposta d'aprofitar els representants dels districtes per aquesta tasca.

L'**Anna Balletbò** apunta que els periodistes busquen l'acord o desacord polític per posar a portada i pot ser que no els hi interessi aquesta temàtica.

En **Jordi Romero** apunta que això d'anar pels barris li sembla bé, però que si es va a explicar que es fa no es tindrà gaire èxit. El que podria tenir èxit és anar a demanar els veïns que és el que necessiten, tot i el risc que comporta.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** diu que el Consell té una mirada més àmplia a la que puguin tenir els barris i districtes, és a dir, una mirada de ciutat. Considera que és important que hi hagi una bidireccionalitat, entre els diferents òrgans de participació, ja que en cas contrari es podria generar unes expectatives errònies. Anteriorment hi havia un Reglament de Participació Ciutadana que contemplava l'existència del consell ciutadà de districte, el qual recollia aquesta mirada més de Districte i d'aquest cap al Consell de Ciutat. Sembla ser que aquest òrgan no va funcionar i per això va desaparèixer del Reglament. Explica que considera que actualment els districtes estan mancats d'aquest espai de coordinació, capaç de recollir aquesta mirada de Districte. En qualsevol cas, creu aquesta no formaria part de les funcions del Consell de Ciutat. Tot i així li sembla interessant la proposta d'anar als barris, però tenint molt clar amb quin objectiu, justament per evitar generar expectatives errònies.

L'**Àlex Goñi** qüestiona quina és realment la funció del Consell de Ciutat. Diu que és un lloc on s'hi inclou molta gent de molts àmbits que han de fer aportacions per generar uns dictàmens i passar-los als electes perquè ells transformin la ciutat. Apunta que més que anar "cap a fora", la feina s'ha de fer cap a dins de l'Ajuntament. La feina no és anar als districtes a explicar que fem.

La **Montserrat Morera** diu que quan ho van fer va ser perquè hi havia eleccions i perquè una manera de democratitzar-les era informant sobre les qüestions d'actualitat.

L'**Àngels Guiteras** es pronuncia en la línia de l'Àlex, tot i que també entén el que planteja la Montse. Pregunta si es té la visió i missió del Consell de Ciutat per escrit.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que el reglament de participació, estableix el Consell de Ciutat com el màxim òrgan de participació de la ciutat i també que dins de les funcions recull aquest diàleg entre el govern i la ciutadania, a través dels dictàmens.

L'**Àngels Guiteras** diu que llavors les funcions estan clares, i que ara s'estan barrejant. Diu que un dels objectius és la visibilitat del Consell, però no donarien a l'abast per anar a tots els barris i acabaria esdevenint una frustració. Creu que no es la funció del Consell. Poden haver-hi excepcionalitats, però no ha de ser la funció principal. Apunta que una altra manera de ser visibles sense anar a tots els consells de barri pot ser el fet que sigui una entitat transparent, especialment a través de la web.

En **Javier Rodríguez** recull les consideracions i es procedeix al següent punt.

En relació al grup de treball del Pla d'Acció Municipal i Pla d'Actuació de Districte 2023-2026, en **Javier Rodríguez** comenta que la intenció era explicar en detall tot el calendari i procés participatiu, però s'ha ajornat un mes totes les qüestions relatives a la temàtica l'espera d'una nova configuració del Govern. Quan aquesta es tanqui, es farà l'aprovació des de la gerència municipal. S'informa que, tan bon punt es sàpiga el calendari, serà comunicat. Està previst per abril, però es troba subjecte a canvis.

**A continuació, la Montserrat Morera** fa la presentació grup de treball de subvencions i comunica que el grup encara no ha començat. Explica els objectius de millora i la calendarització de les sessions.

L'**Enric Canet** apunta que és molt important que vinguin tècnics i persones amb coneixement sobre l'assumpte.

En **Javier Rodríguez** afegeix que les responsables de l'Oficina de Subvencions de l'Ajuntament de Barcelona han confirmat la seva presència.

En **Rodrigo Araneda** recorda que el síndic de greuges de Barcelona és una figura important a tenir en compte perquè ha realitzat una informació a partir de consultar a diferents organitzacions.

El **Javier Rodríguez** diu que al darrer plenari municipal també s'ha aprovat un grup de treball de simplificació dels processos administratius que també tractarà aquest tema. Es pot generar sinergia entre aquest elements.

Passant al següent dels grups de treball, L'**Enric Canet** i l'**Àngels Guiteras** fan la presentació relativa al grup de treball de memòria del Consell de Ciutat 2023. Recorden la feina feta fins l'actualitat i transmeten que és complicat arribar a gent fora de la permanent o dels membres habituals dels Grups de Treball. També comenten que s'ha d'aprofitar l'oportunitat d'anar al plenari municipal a explicar la feina.

En **Javier Rodríguez** comenta que s'hauria de determinar qui fa la presentació al Plenari Municipal.

L'**Àngels Guiteras** comenta que s'ha de cuidar que hi hagi equitat.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica i proposa a l'Àngels Guiteras degut a la seva expertesa i implicació en el grup. Les membres es mostren d'acord.

L'**Enric Canet** presenta, amb la infografia, els reptes i els aspectes a millorar.

L'**Alex Goñi** opina que mentre hi hagi un grup de treball que inclogui la paraula "visibilitat", hi ha quelcom que no s'està fent correctament. No considera que sigui una feina que pertoqui al Consell de Ciutat.

L'**Àngels Guiteras** diu que està bé fer èmfasi en aspecte més reivindicatius del Consell. Apunta que al plenari del dia 5 cal fomentar la participació dels nostres companys i companyes.

- S'acorda la validació del dictamen de memòria del Consell de Ciutat 2023 per part de la Comissió Permanent.

Passant ja al següent grup de treball, de Pressupostos Municipals 2024, en **Jordi Romero** explica que per tal que les coses surtin bé es requereix de temps i dedicació. Comenta que la primera reunió va ser fa una setmana i de manera ràpida, on no es van donar resposta a totes les preguntes. Després, el dilluns van venir els partits polítics i no tots venien preparats. Felicita la secretaria del Consell per la feina feta. Per últim, tot i que ha sortit bé, diu que no és la forma de fer un treball professional. Procedeix amb la presentació, explicant les consideracions sobre el procediment de presentació i intervenció dels grups municipals.

L'**Emilia Macias** apunta que s'ha de buscar una altra manera de transmetre la indignació i la manca de responsabilitat política, ja que s'han de dir les coses però potser no tan dures. Cal tenir en compte que es va fer una valoració global positiva del pressupost i que les coses positives també han de sortir en la presentació.

En **Jordi Romero** procedeix amb les recomanacions.

La **Javier Rodríguez** clarifica, amb relació als projectes aprovats per pressupostos participatius, que alguns no es podran executar per motius tècnics. Apunta que un 73,5% dels projectes ja estan desenvolupats o en fase de desenvolupar-se. Pel que fa a la partida

de climatització de les escoles, diu que el ritme és elevat i la idea és que en aquest mandat estigui en la pràctica totalitat de les escoles. Pel que fa al termini de pagament de les entitats i associacions, s'ha tornat al moment previ de l'agilització legal que es va produir el 2021 i 2022, de manera que tornem a disposar dels procediments habituals.

La **Montserrat Morera** menciona, sobre el tema dels processos participatius, que hi ha un acord del 2022 on el Consell de Ciutat va demanar que tots es tiressin endavant. El plenari municipal va aprovar que es farien. No creu que sigui pertinent que, si el Consell de Ciutat demana que els projectes aprovats es realitzin i el plenari municipal ho aprova, després no es compleixin els acords. Pel que fa al termini de pagament de les subvencions, apunta que tradicionalment es cobraven entre juny/juliol, i l'any passat no va ser fins octubre/novembre. Pregunta si quan es diu que es tornarà a anys anteriors, es refereix a l'agost.

En **Javier Rodríguez** comenta que el ritme de pagament no dista del que hi havia abans de la pandèmia.

La **Montserrat Morera** també fa una nota crítica amb relació a la rapidesa en la que s'ha executat el grup de treball, ja que creu que és la vegada que s'ha fet amb menys temps i no és possible treballar així. Agraeix la feina de l'equip tècnic.

L'**Àngels Guiteras** diu que no va poder participar al grup de treball, però agraeix l'exposició que s'ha fet. Expressa que a ella li interessa la liquidació de pressupostos de l'any anterior, de molt difícil seguiment. En segon lloc, pregunta què es fa amb l'increment de pressupostos. Exposa que, segons el seu parer, el que realment ha incrementat és la pobresa, la inflació... Destaca la importància dels temes socials i creu que l'Ajuntament de Barcelona redueix les partides en aquests. Creu que això és el que s'ha de posar sobre la taula. Es mostra d'acord amb l'Emilia en el sentit que tampoc li agrada el terme "indignació". Opina que la burocràcia s'està menjant a la mateixa administració. Diu també que l'Ajuntament de Barcelona funciona millor que la Generalitat amb alguns temes, però tenen un nivell d'exigència altíssim cap els de fora i, en canvi, molt baix cap a dins.

L'**Alicia Puig**, de Barcelona en Comú, agraeix la presentació. Comparteix l'aposta per l'execució de la totalitat dels projectes aprovats en el context dels pressupostos participatius. Argumenta que hi ha 4 projectes que no s'han aturat per motius tècnics, sinó polítics. Diu que



els pressupostos participatius han sigut un èxit, però per tal que es consolidin s'ha de poder executar tots els projectes.

L'**Emilia Macias** comenta que, pel que fa a la liquidació pressupostària, es va demanar en el grup de treball de pressupost que trimestralment vinguessin a explicar l'execució de l'any 2023, cosa que hauria ajudat. A partir dels documents i la presentació que es van enviar, entén que el conjunt de les partides de polítiques socials està per sobre de l'any passat, cosa que no treu que alguna acció concreta hagi baixat, però no es pot dir que el tema de les polítiques socials està tractat de forma supèrflua. Mostra la necessitat de dir també les coses bones del pressupost, que són el fet que sigui expansiu i la importància que s'ha donat a les polítiques socials. Tot i això, es va demanar informació sobre el PIM, el PAM, polítiques actives... que al final no s'ha donat. Això és una manca d'informació i, per tant, hi ha manca de transparència. També demana especificar què significa el fet que es vol afegir clàusules socials i de gènere, i destaca la importància d'introduir aquestes clàusules a les licitacions.

El **Jordi Romero** diu que ho consideraran, però no saben si l'Ajuntament ja les té incloses i valorades.

El **Juanjo Casado** diu que el primer paràgraf del dictamen reflexa de manera clara l'estat d'ànim del Grup de Treball. Apunta que aquests són uns pressupostos que estan elaborats des de novembre, per tant s'hauria d'haver tingut més temps per elaborar el dictamen, ja que d'altres anys es tenien tres o quatre reunions. Per tant, creu que si s'hagués fet d'una altra manera potser no s'haurien utilitzat les paraules dures que s'han utilitzat. Comenta que en els últims anys s'està estenent una certa dinàmica en la relació entre el Consell de Ciutat i els equips de govern on les coses es poden endarrerir i no passa res, com per exemple amb la falta de retorn dels dictàmens. Creu que la primera frase expressa la necessitat de canvi d'aquestes dinàmiques.

La **Montserrat Morera** demana si existeix la possibilitat que els diners relatius als projectes que no s'hagin executat s'afegeixin als pressupostos d'aquest any.

En **Javier Rodríguez** comenta que no hi ha reducció de pressupost socials i el pressupost en drets socials augmenta. Pel que fa als deu projectes, cinc s'han executat parcialment i cinc no es podran executar. Explica els motius de cadascun. Des de l'equip de govern,

demana disculpes per la pressa en el procediment pel tema dels pressupostos. També agraeix la predisposició del grup a fer aquesta valoració en temps record.

L'**Àngels Guiteras** es mostra agraïda pel fet que hi hagi un increment de pressupost en drets socials, ja que hi ha un important increment de necessitats socials. Hi ha necessitats que, tot i l'increment, no queden cobertes, generant la reflexió de si aquest increment és suficient.

- S'acorda validar el dictamen de pressupostos municipals 2024 mantenint els termes "indignació" i "manca de responsabilitat política", així com incloure al dictamen la valoració positiva pel fet de ser un pressupost expansiu que no augmenta la pressió fiscal i el fet de revisar la incorporació de les clàusules socials.

Es passa a tractar el següent punt de l'ordre del dia, la proposta d'obertura de nous grups de treball.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** proporciona les dades del procés d'inscripció als grups de treball proposats. Els temes que van sortir guanyadors han estat: "Migracions i antiracisme" i "Barcelona, ciutat amigable i amable". Donada l'hora que és, es proposa traslladar a la propera permanent la decisió sobre quins Grups de Treball s'obren. També es destaca el baix nivell de persones inscrites en els grups.

Es procedeix a tractar el següent punt de l'ordre del dia: el seguiment dels temes pendents i del retorn dels dictàmens.

En **Javier Rodríguez** informa que el protocol de resposta està en marxa. S'ha establert un doble circuit polític i tècnic, tal com es va comentar a la darrera permanent. La voluntat és que aquest tema quedi resolt i les coses funcionin de manera més àgil. Pel que fa a la modificació del nombre de signatures per proposar l'aprovació d'una iniciativa ciutadana, ja es va explicar que no és competència municipal però es transmetrà el posicionament del Consell de Ciutat arreu on es tingui audiència. En relació al protocol per cedir l'ús dels espais públics a les entitats ciutadanes també és un procés lent. Es donarà més informació amb relació a la taxa turística quan s'incorpori el regidor Lluís Rabell. La voluntat és que s'incorpori el mes vinent i existeix el compromís de fer una sessió pública, no només del Consell de Ciutat, per presentar-ho.

Es procedeix amb el següent punt, la proposta de reunió dels/les membres de la Comissió Permanent amb l'alcalde.

En **Javier Rodríguez** comenta que la proposta és a la taula d'alcaldia. Existeix un inconvenient: a partir del 17 d'abril s'inicia el període electoral fins el 9 de juny. Aleshores, les reunions han de passar pel filtre del servei jurídic. A més, tot el que hi havia previst s'ha mogut per abans del 17 d'abril, cosa que comporta que l'agenda de l'Alcalde estigui més plena.

La **Montserrat Morera** diu que quan es va fer la proposta, l'Anna Balletbò va reenviar el correu directament a l'alcalde. Demana que es mantingui la confidencialitat dels correus interns. Pel que fa al trasllat de la informació, la responsable ha de ser la comissió permanent, no una persona en concret.

En **Javier Rodríguez** aclareix que el gabinet d'alcaldia ho va saber abans pel comissionat que no pas pel correu.

Es passa al següent punt de l'ordre del dia, les coordinacions amb Consells Sectorials.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** explica que el Consell de la Sostenibilitat ha obert el Grup de Treball amb la temàtica de l'aigua. Es recorda que l'Enric participarà i es farà arribar un correu per qui vulgui participar. També trasllada una nova proposta per tal millorar la coordinació amb la resta d'òrgans de la ciutat, i més concretament amb els òrgans sectorials, consistent en incorporar un punt a l'ordre del dia on periòdicament es convidi als diferents consells sectorials de ciutat a la comissió permanent per tal que puguin explicar breument quina tasca fan i cercar espais de col·laboració i de generar sinèrgies.

- S'acorda convidar els diferents consells sectorials a les comissions permanents per tal que puguin explicar breument quina tasca fan i com se'n pot col·laborar

A continuació es tracta el següent punt de l'ordre del dia consistent en el procés d'elecció de candidatures a Medalles d'Honor 2024.

La **Secretaria del Consell de Ciutat** destaca el baix nivell de participació i informa de les dues candidatures guanyadores. Com a entitat, la Fundació Jubert Figueras. Com a persona, M<sup>a</sup> Assumpció Vila.

Per últim, es procedeix a la preparació de l'ordre del dia del proper plenari del Consell de Ciutat de març 2024.

En **Javier Rodríguez** presenta l'ordre del dia proposat.

L'**Emilia Macias** proposa tractar ad hoc el tema del vintè aniversari en un parell de sessions de Grup de Treball, com quan s'ha organitzat una jornada.

En **Rodrigo Araneda** apunta la possibilitat de debatre que seria millor si es concreta més el que es debat per tal que la gent participi.

L'**Àngels Guiteras** pregunta qui introdueix el tema el debat.

- S'aprova la convocatòria del plenari del Consell de Ciutat del dia 5 de març, l'ordre del dia del mateix i que com a primera opció en l'espai de debat del plenari, l'ordenança de convivència i, si no és possible, el tema del vintè aniversari

La **Secretaria del Consell de Ciutat** comunica que a l'ordre del dia s'hi posarà 'dinàmica oberta' perquè encara no se sap quin tema es tractarà. Informa que, si es concreta la dinàmica, s'enviarà un correu amb la informació.

Es dona per tancada la sessió.

## Acords

- S'aprova l'acta de la sessió anterior amb l'esmena de la Montse Morera.
- S'acorda la validació del dictamen de memòria del Consell de Ciutat 2023 per part de la Comissió Permanent.
- S'acorda mantenir les paraules "indignació" i "manca de responsabilitat política" al dictamen.
- S'acorda modificar l'inici de la presentació dels Pressupostos, posant també en valor algun aspecte positiu.

- Es recorda que l'Enric participarà al Grup de Treball sobre l'aigua del Consell de sostenibilitat, però s'acorda que a part es farà arribar un correu per a qui s'hi vulgui afegir.
- S'acorda una nova proposta per tal millorar la coordinació amb la resta d'òrgans de la ciutat consistent en incorporar un punt a l'orde del dia de la Permanent on periòdicament es convidi els diferents consells sectorials de ciutat per tal que puguin explicar breument quina tasca fan i com se'n pot col·laborar.
- S'aprova la convocatòria del plenari del Consell de Ciutat del dia 5 de març, l'ordre del dia del mateix i que com a primera opció en l'espai de debat del plenari, l'ordenança de convivència i, si no és possible, el tema del vintè aniversari.